

1980 年代の日米と現在の米中での 貿易戦争開始前における経済的 権力競争の比較

廖小娟

(台湾・国立台湾大学政治学系副教授)

【概要】

20世紀後半、日本経済は米国を超える可能性があったが、米国の慢性的な対日貿易赤字と特定産業における摩擦が高まり、米国は日本に対して貿易戦争を起こした。最終的に日本が米国に妥協して要求を受け入れ、バブル経済に向かい、米国の経済的地位に挑戦することができなくなった。しかし今世紀に入って中国がもう一つの競争相手となり、トランプ大統領も対中貿易赤字の問題などにより米中貿易戦争を起こした。米国は再び経済的手段によって相手を抑えつけようとするのだろうか？本論は経済的権力の三大要素から、経済における霸権のリーダーシップが影響を受けるか否かで霸権国が貿易戦争を起こす可能性があることを論じる。この三大要素は科学技術発展のレベル、産業構造、経済制度であり、この枠組みにより 1980 年代の日米と現在の米中における貿易戦争前の経済的権力を比較した。どちらのケースでも三つの要素での競争激化によって、米国が経済的リーダーシップの地位を確保するために貿易戦争を起こした可能性が極めて高いことを述べる。

キーワード：日米貿易摩擦、米中貿易戦争、経済的権力、霸権安定論

八〇年代美日與現今美中貿易戰發動前 的經濟權力競逐之比較分析

廖小娟

(國立臺灣大學政治學系副教授)

【摘要】

二十世紀後期日本經濟可能超越美國，隨著美國對日本長期貿易赤字和特定產業摩擦上升，美國對日本發動貿易戰。最終，日本妥協接受美國的要求並最終導致其經濟走向泡沫化，無法挑戰美國的經濟地位。而在本世紀中國成爲美國另一個競爭對手，美國總統川普也因對中的貿易赤字等開啓了美中貿易戰。這是否意味美國再度用經濟手段試圖抑制對手？本文從三大經濟權力的組成要素探討霸權的經濟領導地位是否受到影響，進而造成霸權國可能發動貿易戰，這三大要素分別是科技發展程度、產業結構與經濟制度，並以此架構比較 1980 年代的美日和當代美中在貿易戰前的經濟權力，結果發現兩個案例中都可以看見這三項要素競爭激烈，極有可能因此導致了美國霸權發動貿易戰，以確保其經濟領導地位。

關鍵詞：美日貿易戰、美中貿易戰、經濟權力、霸權穩定論

A Comparative Analysis of the Struggle for Economic Power: U.S.-Japan in the 1980s Versus U.S.-China Prior to the Current Trade War

Hsiao-Chuan Liao

Associate Professor, Department of Political Science,
National Taiwan University

【Abstract】

In the late 20th century, Japan's economy appeared likely to surpass that of the United States. Rising trade deficits and industrial frictions led the U.S. to initiate a trade war against Japan. Japan eventually conceded to American demands, resulting in an economic bubble that curtailed its ability to challenge U.S. economic supremacy. In the 21st century, China has emerged as another major competitor. Citing trade imbalances and related concerns, President Donald Trump launched a trade war against China. This raises the question: is the U.S. once again employing economic measures to suppress a rising rival? This study examines whether a hegemon's economic leadership is threatened—prompting it to initiate trade conflicts—by analyzing three core components of economic power: technological advancement, industrial structure, and economic institutions. Using this framework, the paper compares U.S.-Japan relations in the 1980s with contemporary U.S.-China dynamics prior to their trade war. Findings indicate that in both cases, intense competition across these three dimensions likely contributed to the U.S.'s decision to engage in trade warfare to safeguard its hegemonic economic position.

Keywords: US-Japan trade war, Sino-US trade war, Economic power, Theory of Hegemonic Stability

〈参考文献〉

- 科学技術・学術政策研究所、2022 「科学技術指標 2022」 8 月、<https://www.nistep.go.jp/research/science-and-technology-indicators-and-scientometrics/indicators> (閲覧日 : 2023/3/6) 。
- National Institute of Science Technology Policy (NISTEP). 2022. “Kagaku gijutsu shihyo 2022” [Japanese Science and Technology Indicators 2022]. August (Accessed on March 6, 2023).
- 科学技術庁、1991 「平成 3 年版（1991）科学技術白書」『科学技術・学術政策研究所』、<https://whitepaper-search.nistep.go.jp/white-paper/view/15682> (閲覧日 : 2023/3/6) 。
- Japan Science and Technology Agency. 1991. “Heisei 3 nenban (1991) kagaku gijutsu hakusho” [White Paper on Science and Technology 1991]. NISTEP (Accessed on March 6, 2023).
- 厚生労働省、2010 「平成 22 年版 労働経済の分析」、<https://www.mhlw.go.jp/wp/hakusyo/roudou/10/> (閲覧日 : 2023/3/6) 。
- Ministry of Health, Labour and Welfare of Japan. 2010. “Heisei 22 nenban rodo keizai no bunseki” [White Paper on the Labour Economy 2010] (Accessed on March 6, 2023).
- 船守美穂、2012 「日本および世界の論文投稿状況の分析」 文部科学省平成 23 年度研究開発評価シンポジウム、東京 : 富士ソフト アキバホール、3 月 6 日、https://www.mext.go.jp/component/a_menu/science/detail/_icsFiles/afieldfile/2012/05/24/1321315_01.pdf (閲覧日 : 2023/3/6) 。
- Funamori, Miho. 2012. “Nihon oyobi sekai no ronbun toko jokyo no bunseki” [An Analysis of Academic Paper Submission Trends in Japan and Worldwide]. paper presented at MEXT FY2011 R&D Evaluation Symposium, Tokyo: FUJISOFT AKIBA Hall. March 6 (Accessed on March 6, 2023).
- 中共中央組織部、2019 「中共中央組織部關於印發〈國家海外高層次人才引進計劃管理辦法〉〈國家高層次人才特殊支持計劃管理辦法〉的通知」 11 月 28 日、<https://www.sjtu.edu.cn/jsfzzx/ec/e8/c5807a60648/page.htm> (査閱時間 : 2023/3/6) 。
- Organization Department of the CPC Central Committee. 2019. “Zhonggong zhongyang zuzhi bu guanyu yinfa ‘guojia haiwai gaocengci rencai yinjin jihua guanli banfa’ ‘guojia gaocengci rencai teshu zhichi jihua guanli banfa’ de tongzhi” [Notice from the Organization Department of the CPC Central Committee on Issuing the “Administrative Measures for the National Program for the Recruitment of High-Level Overseas Talent” and the “Administrative Measures for the National High-Level Talent Special Support Program”]. November 28 (Accessed on March 6, 2023).
- 中華人民共和國國務院、2015 「國務院關於印發《中國製造 2025》的通知」 5 月 8 日、http://big5.www.gov.cn/gate/big5/www.gov.cn/gongbao/content/2015/content_2873744.htm (査閱時間 : 2023/3/6) 。

- The State Council of the People's Republic of China. 2015. "Guowuyuan guanyu yinfa 'zhongguo zhizao 2025' de tongzhi" [The State Council's Notice on the Release of the "Made in China 2025 Initiative"]. May 8 (Accessed on March 6, 2023).
- 徐梅、2014「中美貿易摩擦與日美貿易摩擦的比較分析」『日本學刊』(3) : 69-88。
- Xu, Mei. 2014. "Zhong mei maoyi moa yu ri mei maoyi moa de bijiao fenxi" [A Comparative Analysis of Sino-US and Japan-US Trade Friction]. *Japanese Studies*, (3): 69-88.
- 湯紹成、2019「美『中』貿易戰及其戰略影響」『展望與探索 月刊』17 (5) : 39-57。
- Tang, Shao-cheng. 2019. "Mei 'zhong' maoyi zhan ji qi zhanlue yingxiang" [The U.S.-China Trade War and Its Strategic Impact]. *Prospect & Exploration*, 17(5): 39-57.
- 廉德瑰、2020「中美貿易戰與日美貿易摩擦及同盟悖論」『亞太安全與海洋研究』1 : 14-26。
- Lian, De-gui. 2020. "Zhong mei maoyi zhan yu ri mei maoyi moa ji tongmeng beilun" [The U.S.-China Trade War, U.S.-Japan Trade Frictions, and the Alliance Paradox]. *Asia-Pacific Security and Maritime Affairs*, 1: 14-26.
- 熊光清、2019「日美貿易戰的起因及影響—從美國霸權護持戰略角度的審視」『日語學習與研究』6 : 1-7。
- Xiong, Guang-qing. 2019. "Ri mei maoyi zhan de qiyin ji yingxiang-Cong meiguo baquan huchi zhanlue jiaodu de shenshi" [The Causes and Impacts of the Japan-US Trade War: From the Perspective of America's Hegemonic Maintenance Strategy]. *Journal of Japanese Language Study and Research*, 6: 1-7.
- 趙燕青、2019「中國產業結構變遷：中美貿易衝突的經濟解釋」『中國發展研究基金會』10 月 23 日、<https://www.cdrf.org.cn/xmcg/5066.htm> (查閱時間 : 2023/3/6)。
- Zhao, Yan-jing. 2019. "Zhongguo chanye jiegou bianqian: Zhong mei maoyi chongtu de jingji jieshi" [The Transformation of China's Industrial Structure: An Economic Perspective on the U.S.-China Trade Conflict]. *China Development Research Foundation*. October 23 (Accessed on March 6, 2023).
- 劉致賢、2015「中國國家資本主義：一個新的政治經濟學研究議程」『台灣政治學刊』19 (2) : 41-80。
- Liou, Chih-shian. 2015. "Zhongguo guojia ziben zhuyi: Yige xin de zhengzhi jingji xue yanjiu yicheng" [Chinese State Capitalism: A New Research Agenda For Political Economy]. *The Taiwanese Political Science Review*. 19(2): 41-80.
- 劉建豐、2018「加快經濟轉型和改革開放 應對中美貿易摩擦—2018 年第二次“經濟學人上海圓桌會議”專家視點」『上海交通大學學報：哲學社會科學版』26 (4) : 5-21。
- Liu, Jian-feng. 2018. "Jiakuai jingji zhuanxing he gaige kaifang yingdui zhong mei maoyi moa-2018 nian di er ci 'jingji xue ren shanghai yuanzhuo huiyi' zhuanjia shidian" [Accelerating Economic Transformation and Reform & Opening-Up to Address Sino-US Trade Frictions: Expert Perspectives from the Second "Economist Shanghai Roundtable

- Conference” in 2018]. *Journal of Shanghai Jiaotong University: philosophy and social sciences*, 26(4): 5-21.
- 劉彬、明元鵬、陳偉光、2019「守成國與崛起國的貿易摩擦—基於中美和日美貿易摩擦的比較分析」『國際貿易』12 : 12-18。
- Liu, Bin, Yuan-peng Ming, and Wei-guang Chen. 2019. “Shoucheng guo yu jueqi guo de maoyi moxa-Jiyu zhong mei he ri mei maoyi moxa de bijiao fenxi” [Trade Frictions between Established Power and Rising Powers: A Comparative Analysis of Sino-US and Japan-US Trade Frictions]. *Intertrade*. 12: 12-18.
- 鍾飛騰、2018「超越霸權之爭：中美貿易戰的政治經濟學邏輯」『外交評論：外交學院學報』35 (6) : 1-30。
- Zhong, Fei-teng. 2018. “Chaoyue baquan zhi zheng: Zhong mei maoyi zhan de zhengzhi jingji xue luoji” [Beyond the Struggle for Hegemony: The Political Economy Logic of the Sino-US Trade War]. *Foreign Affairs Review*. 35(6):1-30.
- Baldwin, David A. 1980. “Interdependence and Power: A Conceptual Analysis.” *International Organization*, 34(4): 471-506.
- Bergsten, C. Fred. 1981. “What to do about the U.S.-Japan economic conflict.” *Foreign Affairs*, 60(5): 1059-1075.
- CBS News. 2016. “Putin: Russia respects U.S. as world’s ‘only superpower’.” June 17. <https://www.cbsnews.com/news/vladimir-putin-russia-respects-us-world-superpower/>(Accessed on March 6, 2023).
- Cohen, Stephen D. 1998. *An ocean apart: Explaining three decades of U.S.-Japanese trade frictions*. Greenwood Publishing Group.
- Frost, Ellen L. 1987. *For richer, for poorer: The new U.S.-Japan relationship*. Council on Foreign Relations.
- Gilpin, Robert. 1989. “Where Does Japan Fit In?” *Millennium: Journal of International Studies*, 18(3): 329-342.
- Grunberg, Isabelle. 1990. “Exploring the ‘Myth’ of Hegemonic Stability.” *International Organization*, 44(4): 431-477.
- Hart, Jeffrey. 1976. “Three Approaches to the Measurement of Power in International Relations.” *International Organization*, 30(2): 289-305.
- Hoffman, Ross J. S. 1933. *Great Britain and the German Trade Rivalry, 1875-1914*. Routledge.
- Jin, Yongai, Shawn Doriis, and Yu Xie. 2022. “Americans’ attitudes toward the US-China trade war.” *Journal of Contemporary China*, 31(133): 17-37.
- Kim, Sung Eun, and Yotam Margalit. 2021. “Tariffs As Electoral Weapons: The Political Geography of the US-China Trade War.” *International Organization*, 75(1): 1-38.
- Kindleberger, Charles P. 1981. *International Money: A Collection of Essays*. Routledge.
- Knorr, Klaus. 1973. *Power and Wealth: The Political Economy of International Power*. Palgrave Macmillan.
- Lake, David A. 1984. “Beneath the Commerce of Nations: A Theory of International Economic

- Structures.” *International Studies Quarterly*, 28(2): 143-170.
- Langdon, Frank. 1983. “Japan-United States Trade Friction: The Reciprocity Issue.” *Asian Survey*, 23(5): 653-666.
- Mill, John S. 2012. *A System of Logic: Ratiocinative and Inductive*. Cambridge University Press.
- Morrow, Ian F.D. 1934. “Reviewed Work(s): *Great Britain and the German Trade Rivalry, 1875-1914*, by Ross J. S. Hoffman.” *International Affairs (Royal Institute of International Affairs 1931-1939)*, 13(3): 426.
- National Science Foundation. 2021. “National Patterns of R&D Resources: 2018-19 Data Update.” April 9. <https://ncses.nsf.gov/pubs/nsf21325#data-tables> (Accessed on March 6, 2023).
- Neuburger, Hugh, and Houston H. Stokes. 1979. “The Anglo-German Trade Rivalry, 1887-1913: A Counterfactual Outcome and Its Implications.” *Social Science History*, 3(2): 187-201.
- OECD. 2021. “Gross domestic spending on R&D.” <https://data.oecd.org/rd/gross-domestic-spending-on-r-d.htm> (Accessed on March 6, 2023).
- Office of the United States Trade Representative. 2018. “USTR Issues Tariffs on Chinese Products in Response to Unfair Trade Practices.” June 15. <https://ustr.gov/about-us/policy-offices/press-office/press-releases/2018/june/ustr-issues-tariffs-chinese-products> (Accessed on March 6, 2023).
- The World Bank. “World Development Indicators.” <https://databank.worldbank.org/source/world-development-indicators> (Accessed on March 6, 2023).
- Urata, Shujiro. 2020. “US-Japan trade frictions: The past, the present, and implications for the US-China trade war.” *Asian Economic Policy Review*, 15(1): 141-159.
- Vogel, Steven K. 2006. *Japan Remodeled: How Government and Industry are Reforming Japanese Capitalism*. Cornell University Press.
- Waltz, Kenneth N. 1979. *Theory of International Politics*. McGraw-Hill.